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اعتمادی: معاونت فرهنگی،  ایرج  ندای جزیره - 
اجتماعی و گردشگری سازمان منطقه آزاد، شاید یکی 
از موثرترین معاونت های این سازمان در قشم باشد؛ از 
این رو، اگر مدیرعامل سازمان را که از ریاست جمهوری 
حکم می گیرد در حد وزیر بدانیم، این معاونت را  به عنوان 
معاون اول وزیر می توان تعریف کرد؛ با حجم فعالیت ها 
اینجا متمرکز شده، بسیاری از  و ماموریت هایی که در 
شاه کلیدهای توسعه ی قشم در مباحث فرهنگی، اجتماعی، 
گردشگری، و حتی اقتصادی و سرمایه گذاری، در طبقه 
اینجا موج  است. چنان صداقتی  این ساختمان  فوقانی 
می زند که می توان به یک نظر، از پنجره ی باز دفتر کارش، 
افق گردشگری قشم را به نظاره نشست؛ با ژئوپارک تا 
اجلاس جهانی یونسکو سفر کرد، تا دغدغه های زیست 
محیطی، بهداشت و درمان و آسیب های اجتماعی شهر و 
روستاهایی که بدون پیوست های فرهنگی این معاونت راه 

به جایی نمی برد. 
 این معاونت چه ماموریتی دارد؟ چرا تشکیل شد؟ 
سرنوشت ژئوپارک جهانی قشم چه شد؟ مرکز بین المللی 
رشد چه اهدافی دنبال می کند؟ همه ی این ها، در گفت وگو 

با فرزین حقدل.
حقدل از معدود مدیرانی است که تقریبا در همه ی 
در  سال هاست  است،  صاحب نظر  درستی  به  حوزه ها 
نشست های خبری و یا جلسات سازمان منطقه آزاد او را 
می بینیم و با حرف ها و نظراتش کمابیش آشناییم، او بیش از 
یک دهه در قشم سکونت دارد و از پانزده سال پیش از دفتر 

تهران، کارش را با منطقه آزاد قشم شروع کرد. 
حقدل دکترایDBA  از دانشگاه سنگاپور دارد. او 
کارشناسی اش را مهندسی صنایع خوانده، و کارشناسی 
توریسم بین الملل را از کالج CAVENDISHلندن گرفته 
است. او کارشناسی ارشدش را در رشته ی مهندسی فروش

MBA  در سنگاپور گذرانده است.
حقدل در این سال ها بیشتر در پست هایی قرار داشته 
که به نوعی با توسعه قشم در ارتباط تنگاتنگ بوده، از این رو 
می توان گفت، طرح ها، ایده ها و ابتکارات ماندگاری از او در 
سازمان منطقه آزاد به یادگار مانده؛ از جمله تاسیس معاونت 
فرهنگی، اجتماعی و گردشگری در سال 90 که به ابتکار 
او رقم خورد، در این مصاحبه از او خواهیم پرسید که چه 

چیزی باعث شد به فکر تاسیس این معاونت بیفتد. 
در مرکز رشد هم شاهد مدیریت خوبی از او بودیم، 
بین المللی رشد  مرکز  مسئولیت  که  دوره ای  در  حقدل 
را داشت، این مرکز دوره شکوفایی را گذراند. در آغاز، 
مرکز رشد در وضعیتی بود که به دلیل عدم کارایی، با نامه 
ابلاغی وزارت علوم در آستانه ی تعطیلی قرار داشت که 
او با مدیریت خود، این مرکز را نه تنها از خطر تعطیلی 
نجات داد، در طول یک سال، به عنوان مرکز رشد نمونه 
کشور در سطح ایران معرفی کرد.  درست یک سال بعد، 
یعنی در سال87 در جلسه ی اتحادیه پارک ها و مراکز جهانی 
رشد که در کشور دانمارک برگزار شد، این مرکز به عنوان 
مرکز رشد پیش رو در خاورمیانه موفق به دریافت لوح 
تقدیر شد. موفقیت های مرکز بین المللی رشد قشم به اینجا 

ختم نمی شود، این مرکز در دوره مدیریت حقدل توانست 
بیش از چهل شرکت دانش بنیان را جذب کند و حتی به 
عضویت هیئت مدیره ی اصلی مجامع معتبر بین المللی مثل 
IASP)اتحادیه جهانی پارک های علمی و فناوری و مراکز 
رشد(، اتحادیه جهانی مراکز رشد ملی NBIA، مجمع 

جهانی خلاقیت ISPIMدر آید. مرکز بین المللی رشد 
قشم عضو اتاق بازرگانی آلمان، عضو اتاق بازرگانی فرانسه 
و عضو اتاق بازرگانی ایتالیا شد؛ این ها همه از دستاوردهای 
دوره مدیریت حقدل بود که او با تواضع می گوید: این 
توفیقات با کمک و تلاش همکارانم در مرکز رشد محقق 

شد و من بیشتر نقش هماهنگ کننده را داشتم. 

در ادامه از مرکز رشد و ماموریت ها و اهداف این 
مرکز بیشتر از او خواهیم پرسید.

حقدل پست های زیادی در سازمان داشته، اولین سمتش 
در منطقه آزاد قشم، نماینده سازمان در طرح ملی ساماندهی 
روابط تجاری، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی ایران در حوزه 

خلیج فارس بود، طوری که با همه وزارتخانه های کشور در 
ارتباط بوده و کارهای مختلفی در زمینه های تثبیت جایگاه 

مناطق آزاد در دولت انجام می داده است.
حقدل هفت سال پیاپی مسئولیت ستاد تسهیلات 
سفرهای نوروزی قشم را به عهده داشته، حالا این عنوان 
به ستاد اجرایی خدمات سفر تغییر نام داده؛ او امسال هم 

مسئولیت این ستاد را به عهده خواهد داشت.
و  فرهنگی، صنایع دستی  میراث  مدیرکل  زمانی  او 
گردشگری منطقه آزاد بود که از این دوره شاید بتوان به 
عنوان نقطه عطفی در کارنامه فعالیت های گردشگری به ویژه 
میراث فرهنگی سازمان منطقه آزاد از آن یاد کرد. طبق آنچه 
دراین گفت وگو بدست آمد اینکه واحد میراث فرهنگی قشم 
به همت او شکل گرفت و با شکل گیری این میراث، چنان 
فعالیت ها و کاوش هایی انجام شد که تاریخ باستان شناسی دنیا 
را تغییر داد. این موضوع را نیز در ادامه از او خواهیم پرسید 
که میراث فرهنگی قشم چگونه توانست باور باستان شناسی 

را در مورد سکونت گاه انسان های اولیه تغییر دهد. 
پس از آن به عنوان معاون صنایع و شهرک های صنعتی 
به فعالیتش در منطقه آزاد ادامه داد. زمانی هم در همین 
اتاق فعلی »معاونت« معاون هماهنگی سازمان منطقه آزاد 
بود که ماموریتش هماهنگی با دستگاه های بیرونی اعم از 
نهادهای نظامی، دولتی، انتظامی و قضایی بوده است. پس 
از آن بود که معاونت فرهنگی اجتماعی و گردشگری را در 
سال 1390تشکیل داد و خود به عنوان بنیان گذار و اولین 
معاون فرهنگی اجتماعی و گردشگری برای مدتی سکان 

این مجموعه را به دست گرفت.
 پس از آن به معاونت اقتصادی وسرمایه گذاری سازمان 
رفت و همزمان مدیرعامل شرکت توسعه سرمایه گذاری 
قشم شد. در این سال ها با حفظ سمت اصلی، به عنوان 
نایب رئیس هیئت  مدیره شرکت استاندارد، عضو هیئت 
مدیره شرکت فرودگاه، عضو هیئت مدیره شرکت بوستان 
سبز، از جمله شرکت های زیرمجموعه سازمان، که کارهای 
اینکه کارمند رسمی آن  انجام می دهند، بدون  مختلفی 
شرکت ها بوده باشد و بدون دریافت حقوق و مزایای اضافه 

فعالیت هایی را در آن شرکت ها به انجام رسانیده است.
  حقدل از ابتدای سال 95 بار دیگر به معاونت فرهنگی، 
اجتماعی و گردشگری برگشت، جایی که تازه می خواهیم 

مصاحبه را از همین جا شروع کنیم. 
از او می پرسم فلسفه ی تشکیل معاونت فرهنگی، 

اجتماعی و گردشگری سازمان منطقه آزاد چه بود؟
مناطق آزاد، رویکرد تجاری و صنعتی دارند، اگر فقط 
روی این دو تا موضع مناطق آزاد گسترش پیدا کنند می شود 
یک رشد سرطانی که نتیجه ای نخواهد داشت. ممکن است 
بتوان جای برهوتی را فنس کشید و به عنوان منطقه آزاد 
مشخص کرد و فقط در این زمینه کار کرد که تازه آن هم 
کارکنان و خانواده هایشان حضور دارند که اگر به مسائل 
فرهنگی آن ها هم توجه نشود بحران های بزرگی را به وجود 
می آورد؛ حالا منطقه ای مثل قشم که خودش جمعیت 140 
هزار نفری هم دارد، آن وقت این موضوع نمود بیشتری 
پیدا می کند. مخصوصا زمانی که بنده در معاونت اقتصادی 
حضور داشتم به شدت معتقد به این بودم که کلیه طرح های 
ما باید یک پیوست فرهنگی داشته باشد، در حوزه اقتصادی 
می دیدم یک چالش وجود دارد که با پیوست فرهنگی 
می تواند رفع شود. در کشورهای خارجی وقتی یک خیابانی 

را احداث می کنند، می روند 

در گفت وگوی اختصاصی با دکتر حقدل، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگری سازمان منطقه آزاد قشم عنوان شد

ساخت دهکده المپیک در قشم
ژئوپارک به شبکه جهانی باز می گردد/ کمپ ها در انتظار مسافران نوروزی/ پلاتوی اجرای تئاتر در قشم راه اندازی می شود 

زمانی که بنده در معاونت اقتصادی حضور داشتم به شدت معتقد 
به این بودم که کلیه طرح های ما باید یک پیوست فرهنگی داشته 
باشد، در حوزه اقتصادی می دیدم یک چالش وجود دارد که با 

پیوست فرهنگی می تواند رفع شود.
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بررسی می کنند ببینند بررفتارهای آینده مردم 
ساکن آنجا یا در معیشت شان یا مسائل فرهنگی شان 
چه تاثیر و بازتابی دارد! در جزیره قشم هم که یک 
بافت بومی و سنتی وجود دارد و همه یا کشاورز 
سطح کوچک بودند یا صیاد و یا تاجران خرده پا، 
یک دفعه منطقه آزاد آمده با یک سری تحولات، 
آزاد یک  باید حس کنند که منطقه  افراد جامعه 
عنصر بیرونی و مزاحمی نیست، بلکه  می تواند در 
معیشت شان به آن ها کمک کند. چون بر خلاف نظر 
برخی که حالا دوستان خود بنده هم هستند و شاید 
مخالف حضور منطقه آزاد بوده باشند، بنده به عنوان 
فردی یک مقدار منصف می گویم اگر واقعا منطقه 

آزاد در اینجا تاسیس نشده بود، قشم الان در حد 
و اندازه یکی از شهرهای کوچک استان هرمزگان 
بود؛ نه فرودگاهی داشت، نه بندر مناسبی داشت و 
نه خیلی چیزهای دیگر؛ سطح درآمدی مردم هم 
این قدر بالا نمی رفت که ما این تعداد تاجر صاحب نام 
قشمی داشته باشیم که امروز در سطح کشور مطرح 
هستند. همه ی این ها به مدد منطقه آزاد بوده، ولی 
اشتباه ما چه بوده که مردم نتواستند این را حس کنند 
که نتایج حضور منطقه آزاد در زندگی شان چه بوده 
و بعد درست لمس کنند؟ اینجاست که اگر یک 
پیوست فرهنگی می بود و اگر برنامه ریزی می بود که 
بالفرض صنایع و شرکت هایی که می آیند اینجا یک 
بخشی از نیروی کاریشان را از همان حوزه بگیرند، 
مسلما این پیوستگی خیلی بیشتر می شد و بعضی 
از مشکلاتی که الان شاهدش هستیم نبود؛ حالا به 
هر دلیلی انجام نشده، شاید ایده اش نبوده، چون من 
معتقدم هر چیزی را باید در شرایط مکانی و زمانی 
خودش سنجید؛ یعنی الان ما نمی توانیم کاری که ده 
یا بیست سال قبل کسی کرده زیر ذره بین بگذاریم که 
چرا چنین و چنان شده است؛ من معتقد هستم که 

شاید در آن زمان و آن 

شرایط،  بهترین کار را انجام دادند. به همین 
علت در حوزه معاونت اقتصادی، ما سعی می کردیم 
هر کاری که قرار است انجام شود موارد فرهنگی و 

اجتماعی اش را هم ببینیم.
 دستی برقضا زد و ما بعد از مدتی برگشتیم 
به همین معاونت قبلی خودمان و اینجا دقیقا حوزه  
فرهنگی و اجتماعی است، حوزه ای که  ما باید این 

مسائل را رصد کنیم. 
اهداف شما از انتخاب هر کدام از این واژه ها 
و مفاهیم »فرهنگی« و »اجتماعی« و »گردشگری« 

در تاسیس این معاونت چه بوده است؟
 عنوانی که برای این معاونت انتخاب شده به 
نظر من کاملا همخوان با وظایف و ماموریتش است؛ 
یعنی ما تا فرهنگ را درست نکنیم اجتماع خوبی 
نخواهیم داشت؛ و تا اجتماع خوبی شکل نگیرد 

گردشگری پایداری نخواهیم داشت.
بومیان  که  می بینیم  کشور  نقاط  از  بعضی   
تنش هایی  و  ندارند  گردشگران  با  خوبی  رابطه 
بین شان هست، اگرچه این مسئله خوش بختانه در 
قشم وجود ندارد و چنین چیزی را نداشیم، چون 
آن فرهنگ گردشگرپذیری و نقشی که گردشگر 
می تواند در معیشت مردم داشته باشد کاملا روشن 
شده؛ ولی به هر حال یک جامعه ی بزرگ تر وقتی 
می شود  کوچک تر  جامعه  یا  محدوده  یک  وارد 

فرهنگی و یک گزاره جدید  تقابلات  یک سری 
فرهنگی را به آن جامعه تزریق می کند و در نحوه 
پوشش جامعه میزبان و در رفتارهای اجتماعی شان 
تغییراتی به وجود می آید که عموما تغییرات منفی 
خیلی بیشتر است.  به طور مثال؛ در یک روستایی 
دانشگاه می آید می بینید خیلی اتفاق خوبی است ولی 
مشاهده می شود که معضلات اجتماعی آن روستا 
بیشتر می شود، این همان بحث فرهنگی است که 
بررسی نشده و صرفا یک ساختمان فیزیکی دانشگاه 
از جای  را  استاد  و  دانشجو  و  آن جا  آورده اند  را 
دیگری آورده اند؛ این به هر حال در آن جامعه ی 
میزبان یک عنصر بیرونی است. یک همچون چیزی 

در مناطق آزاد از جمله قشم داریم که به هر حال 
بایستی یک ارتباط منطقی بهتری با هم پیدا کنند تا 
از یک سری آسیب های اجتماعی مثل اعتیاد، طلاق، 
بیماری های همه گیر، قاچاق و خیلی چیزهای دیگر 

که هست، جلوگیری شود. 
این ها تبعات بزرگ شدن جامعه و تبدیل شدن 
شهرهای مان،  اکثر  ما  است.  جدید  شهر  یک  به 
وزارت  ابعاد  در  یعنی  بزرگ هستند،  روستاهای 
کشوری بزرگ شدند؛ جمعیت و طول وعرضش 
زیاد شده، در صورتی که شهرنشینی در کشورهای 
پیشرفته مولفه های زیادی دارد، نوع فرهنگ، نوع 
در  اجتماعی  فعالیت های  نوع  و  کاری  مبادلات 
شهر با یک جامعه کوچک تر متفاوت است؛ ولی 
شهرهای ما عموما یک روستای بزرگ هستند که 
تبدیل به شهر شده اند و به تبع آن معضلاتی هم به 

وجود آورده اند.
فرهنگی،  معاونت  در  شما  بفرمایید  لطفا 
چه  زمینه  این  در  گردشگری  و  اجتماعی 

برنامه هایی دارید؟
ما در این حوزه برنامه های گسترده و متفاوتی 
داریم که امیدواریم تا زمانی که در این پست و سمت 

باشیم بتوانیم بخشی از آن ها را اجرایی کنیم.
ببینید یک هجمه ای همیشه علیه سازمان هست 
که کاری نکرده، به طور مثال من روزی که به این 
معاونت آمدم، آمار گرفتم که چقدر برای تیم های 
ورزشی هزینه شده؛ ما در جزیره تیم های زیادی 
داریم، به طوری که هر روستای جزیره یک یا دو 
تیم ورزشی دارند؛ هر کدام از این تیم ها، بیست 
میلیون، چهل میلیون، شصت میلیون، به عنوان کمک 
دریافت می کنند؛ جمع این ها را وقتی حساب کردم، 
دیدم یک مبلغ بسیار بزرگی شده. همه هم متوقع 
هستند از منطقه آزاد که کاری نکرده؛ این پول را 
دادیم به یک تیم رفته یک سری مسابقات استانی و 
کشوری برگزار کرده یا یک سری تجهیزات ورزشی 
خریده، نتیجه اش چی شده؟ نتیجه اش اغلب همان 
نتایج داخلی که داشته اند، یعنی بازخوردی نداشته، 
قهرمان پروری بالفرض نشده که بگوییم مثلا چهار 
نفر قهرمان تیم ملی هم از از این میان در آمده اند؛ 
ممکن است در آمده باشد ولی مسلماً به دلیل این 
کمک ها نبوده است. نظر شخصی من این است که 
ما ورزشگاه سام و زال را که سال هاست )از سال 
87( نیمه کاره افتاده، تکمیل کنیم.  وزارت ورزش هم 
پول ندارد، این قضیه هم مثل قضیه بیمارستان شده 
است. در اینجا هم ما سهم خودمان را انجام دادیم، 
قرار بوده وزارت ورزش بیاید بقیه اش را تکمیل 
کند که نکرده؛ حالا ما این را بلاتکلیف بگذاریم که 

وزارت ورزش یک روزی بیاید که مطمئنا نمی آید، 
یا اینکه ما خودمان باید تمامش کنیم. حالا استراتژی 
بنده این است که به جای اینکه این پول ها را همه 
جا پخش کنیم مثل کاهی که توی باد می دهیم و 
هیچ اثری هم از آن نمی ماند، این پول را امسال 
یک جا بدهیم سالن ورزشگاه را تکمیل کنیم و سال 
بعد زمین فوتبالش را بسازیم، آن وقت یک چیزی 
داریم که وجود دارد. یک تشکیلات ثابتی هست که 
همه از شهرها و روستاهای جزیره می توانند بیایند 
و استفاده کنند. و همین طور در بحث مدارس و 

خانه های بهداشت و غیره. 
به طور مثال ما در بحث بیمارستان 130 میلیارد 
تومان هزینه کردیم و تقریبا مدرن ترین بیمارستان 
استان با هفت اتاق عمل و بهترین تجهیزات ساختیم 
و در اختیار شبکه بهداشت و درمان گذاشتیم؛ الان 
می بینید مردم راضی نیستند، ما هم راضی نیستیم، 

چون همان بضاعتی که در بیمارستان قدیمی بوده 
به اینجا آمده،علیرغم اینکه وزارت بهداشت تعهد 
هنوز  که  حالی  در  بدهند  افرایش  نیرو  بود  داده 
حقوق نیروهای خدماتی را سازمان می دهد.  حالا 
یک تیمی  از جانب  وزیر بهداشت  دارند بررسی 
می کنند، شاید ما به نتیجه برسیم و خدمات خوبی به 
مردم ارائه شود چون نظر سازمان منطقه آزاد همان 
موقع هم این بود که خدمات خوبی به اهالی جزیره 
بدهند. ما معضل کمبود و ضعف خدمات پزشکی 

داریم که باید برطرف شود.  
در بحث مدارس و آموزش و پرورش چه 

برنامه هایی دارید؟
با  آزاد  مناطق  سازمان های  بین  تفاهمنامه ای 
آموزش و پرورش و وزارت بهداشت منعقد شده 
که همه مدارس، مروج سلامت باشند؛ آب خوری ها 
و سرویس های بهداشتی و ساختار مدرسه باید در 
راستای توسعه بهداشت و سلامت دانش آموزان و 
نونهالان باشد که در آینده می خواهند این جامعه را 
بسازند. طرح هوشمندسازی مدارس را داریم که 
در همه مدارس جزیره اجرا خواهد شد. ما در این 
ارتباط تفاهم نامه ای با بخش شهاب بستیم، با بخش 
مرکزی هم بسته شده، با توجه به اینکه سازمان 
منطقه آزاد رئیس شورای آموزش و پرورش هست 
مدارس باید به بوردهای هوشمند و کامپیوتر مجهز 

شوند و از سیستم های قدیمی کم کم کناره بگیرند.
در ارتباط با دانشگاه ها چه برنامه ای از سوی 

این معاونت در نظر دارید؟
در بحث آموزش عالی )اگرچه بعد از سال ها 
که ارتباطی بین ما نبود( شورای آموزش عالی را 
تشکیل دادیم که همه دانشگاه ها حضور پیدا کردند؛ 
داریم آمارشان را می گیریم و برای همه حوزه ها چه 
مدارس و چه دانشگاه ها شناسنامه تهیه می کنیم که 
هر دانشگاه چه تعداد دانشجو دارد، چه رشته هایی 
چه  دارد،  علمی  هیئت  اعضای  تعداد  چه  دارد، 
کتابخانه  و  آزمایشگاه  تعداد  چه  دارد،  امکاناتی 
دارد؛ همه ی این ها را داریم تنظیم می کنیم تا بعد در 
راستای اهداف منطقه بتوانند رشته های بخصوصی 
را  همدیگر  بازار  موازی کاری  با  و  کنند  ارائه  را 
ارتباط  قضیه  شکل گیری  برای  نکنند.  خراب 
خوبی با وزارت علوم برقرار کردیم و همین طور 
فرانسه،  نیس  مثل  معتبرخارجی  دانشگاه های  با 
اشتوتگارد آلمان، پلی تکنیک میلان ایتالیا که بیایند و 
با دانشگاه هایی که در سطح جزیره هستند دوره های 
مشترک برگزار کنند. دانشگاه کارلتون کانادا که قبلا 
مستمرترین دوره MBA ایران را با موسسه آموزش 
عالی قشم داشت دوره مشترک برگزار می کرد دوباره 

دوره هایش را برگزار خواهیم کرد.
می خواهیم جذابیتی ایجاد کنیم که ایرانیانی که 
از کنکور باز می مانند به جای اینکه به کشورهای 

خارجی بروند و ارز از کشور خارج کنند، به منطقه 
معتبر  مدرک  تحصیل  و ضمن  بیایند  قشم  آزاد 
دانشگاه های خارجی را با هزینه ی پایین تر اخذ کنند.

قبل از اینکه به بحث فرهنگ و هنر در ارتباط 
با این معاونت ورود کنیم خواهش می کنم از 
فعالیت های مرکز رشد در زمانی که مسئولیت آن 
بر عهده شما بود، کمی توضیح بدهید تا ما و 
خوانندگان عزیز در جریان فعالیت های این مرکز 

قرار بگیریم.
مراکز رشد رابط بین بازار کار و  دانشگاه ها 
عموما  دانشگاهی  فارغ التحصیلان  یعنی  هستند 
برای ورود به بازار کار آماده نیستند، وقتی این افراد 
وارد بازار کار می شوند چون رقبای قدیمی در بازار 
هستند حدود 90 درصد آن ها شکست می خورند. 
7 یا 8 درصد روی خط صاف حرکت می کنند 
یعنی بالا و پایین نمی روند، حدودا دو درصد آن ها 

پیشرفت می کنند. مراکز رشد به وجود آمدند که همه 
را ببرند به آن سمت دو درصدی، یعنی تعداد دو 

درصدی ها را بیشتر کنند. 
مرکز رشد چه کمکی می کند؟

با مشاوره های تکنیکی، حقوقی، حسابداری، 
بازاریابی و همه نوع مشاوره های مورد نیاز به فرد 
کمک می کنند تا ایده ای که دارد تبدیل به محصول 
قابل ارائه به بازار شود و بتواند در بازار بماند. چند 
سال هم فرد را تحت عنوان حمایت در مرکز رشد 
نگه می دارند و زمانی که به اندازه کافی قوی و 

توانمند شد می تواند برود و در بازار فعالیت کند.
آقای دکتر حقدل به طور نمونه می توانید مثال 
بزنید در قشم چه اقدامات ملموسی در این زمینه 

انجام شده؟
به عنوان مثال ما در مرکز رشد قشم، شرکت 
قشم ولتاژ را داشتیم که از ابتدا در همین مرکز شروع 
کرد. این شرکت در حال حاضر با قیمتی پایین تر از 
قیمت نوع چینی، در کار تولید ربات است که به 

آلمان صادر می کند.
همچنین شرکت آرتا شبکه هوشمند داشتیم که 
در کار تولید آنتن های بی سیم بودند و کارشان از 
مرکز رشد شروع کردند. همین طور شرکت پارس 
رایان سیستم که برای اولین بار کارت شهروندی را 
درایران معرفی کردند؛ ایده ی اولیه کارت شهروندی 
در کشور، کار این شرکت بود. در این زمینه ما 
شرکت های موفقی را داشتیم که از مرکز رشد شروع 
کردند و با موفقیت تولیدشان را به سمت بازار بردند.
مرکز رشد قشم چون تنها مرکز رشد بین المللی 
ایران است وظیفه ی دیگری هم دارد که بازاریابی 
بین المللی دستاوردهای سایر مراکز رشد داخلی در 
بازار بین المللی است و به همین علت ما در مجامع 

بین المللی عضو شدیم. 
می توانید کمی بیشتر در این مورد توضیح بدهید؟
ما اگر ایده خوبی از یک جوان خلاق در یکی 
از شهرهای کشور به طور مثال خراسان یا شیراز 
یا تهران  که به مرحله ی انجام رسانده بود دریافت 
می کردیم، می توانستیم این ایده را حداقل در 60 
کشور دنیا برایش بازاریابی کنیم و از این طریق برای 

آن فرد خلاق، مشتری یا سرمایه گذار پیدا کنیم.

پلاتوی قشم دومین سالن استاندارد تئاتر 
استان هرمزگان در منطقه آزاد

برگردیم به بحث معاونت، بفرمایید در بحث 
فرهنگ و هنر در این معاونت چه برنامه هایی دارید؟
در حوزه فرهنگی و هنری، ما تفویض اختیار 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را گرفتیم و ارتباط 
خوبی با وزارت خانه داریم؛ در بحث مجوزها و 
مواردی که باید از سوی وزارت ارشاد صادر شود، 
...ادامه در صفحه 3

ما در بحث بیمارستان 130 میلیارد تومان هزینه کردیم و تقریبا 
مدرن ترین بیمارستان استان با هفت اتاق عمل و بهترین تجهیزات 

ساختیم و در اختیار شبکه بهداشت و درمان گذاشتیم؛ الان 
می بینید مردم راضی نیستند، ما هم راضی نیستیم، چون همان 

بضاعتی که در بیمارستان قدیمی بوده به اینجا آمده
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و  شده؛  اختیار  تفویض  آزاد  منطقه  به 
خوش بختانه مشکلاتی که سابقا در این حوزه داشتیم 

در حال حاضر وجود ندارد. 
در حوزه فرهنگی و هنری، در حال تجهیز 
دومین پلاتوی استان در قشم هستیم محلی که 
هنرمندان تئاتر بتوانند اجرا کنند. این سالن تمرین 
تئاتر در سایت نخل زرین قشم واقع شده که به 

زودی به بهره برداری خواهد رسید.
موسیقی قشم را چطورارزیابی می کنید؟

عنوان  به  قشم  جزیره ی  موسیقی  بحث  در 
خاستگاه ساخت عود یا همان بربط ایرانی مطرح 
است. متاسفانه در این سال ها )شاید از کم کاری 
ما بوده( خیلی از ایرانی ها وقتی عود را می بینند 
که  در صورتی  است،  عربی  ساز  یک  می گویند 
چنین چیزی نیست. ما اساتید بنام و مطرحی مثل 
محمدرفیع اشعری داریم که امضای آقای اشعری 
روی عود در خیلی از کشورهای عربی شناخته شده 
است. ما در این ارتباط اقداماتی انجام داده ایم، از 
جمله خانه ی عود را در قشم راه اندازی کردیم که 
از تجربیات اساتید عود استفاده شود و شاگردانی در 
این زمینه تربیت کنند؛ همچنین در بحث ساخت 
عود و آموزش نواختن عود که ان شاءالله محمدرفیع 

اشعری و شجاع الدین اشعری در این زمینه ها بتوانند 
کمک کنند.

در بحث هنر چه کارهای دیگری انجام دادید؟
و  تجسمی  هنرهای  کارگاه  این ها  کنار  در 
مجسمه سازی داریم راه اندازی می کنیم، چون فقر 
فرهنگی واقعا جامعه را عذاب می دهد، خیلی از 
این کارها را داشته باشیم تا به جای اینکه جوانان 
باشند جذب  بی فایده  بیهودگی و کارهای  دنبال 
این فعالیت ها شوند. از کارهای دیگری که ما در 
جشنواره ها  برگزاری  می دهیم  انجام  حوزه  این 
مختلف  مناسبت های  به  که  کنسرت هاست  و 

برنامه های خوبی خواهیم داشت.

در حوزه اجتماعی چه فعالیت هایی دارید؟
بحث آسیب های اجتماعی، پیشگیری از طلاق 
و بیماری های واگیر، اعتیاد و مسائلی از این دست 
از جمله دغدغه های این حوزه است که ما در این 
ارتباط اساتید مطرح کشوری را دعوت کرده ایم و 
دوره های کاراموزی گذاشته ایم. این دوره ها را نه تنها 
در شهر قشم بلکه در روستاها هم برگزار می کنیم تا 
بخش عمده جمعیت روستایی ما نیز بهره مند شوند. 
کشور  سطح  در  که  بزرگی  اساتید  کنار  در 
شناسایی کردیم، از اساتید مطرحی که در خود قشم 
بودند و از نیروهای بومی اینجا هستند نیز استفاده 
کردیم، چون به لحاظ شناخت و بومی بودنشان 
خیلی راحت تر می توانند با مردم ارتباط بگیرند، به  
خاطر آن شرم و حیایی که هست اگر بعضی از 
مسائل توسط خود بومی ها مطرح شود اثرات خیلی 
بیشتری خواهد داشت، به همین خاطر ما نیروهای 
جلسه  پانزده  از  بیش  و  گرفتیم  به کار  را  بومی 

دوره های مختلف اثرگذار برگزار کردیم.
 این جلسات بازخوردی هم داشتند؟

خیلی  بازخورد  گرفتیم،  هم  را  بازخوردش 
خوبی داشته، مجددا درخواست دادند این دوره ها 

برگزار شود و ما داریم پیگیری می کنیم.

هدفمندی اعتبارات برای تجهیز 
روستاهای جزیره

فرهنگی  اعتبارات  توزیع  با  ارتباط  در 
اجتماعی و گردشگری در روستاها که به اعتقاد 
حضرت عالی بازخورد و نتیجه ی خوبی تا حالا 
نداشته، شما در دوره مسئولیت تان چه استراتژی 

را دنبال می کنید؟

 اعتباراتی که ما داریم مبالغ زیادی هم هست 
بر  در  هم  نتیجه ای  و  پخش شود  اینکه  به جای 
نداشته باشد، ما اهدافی را مشخص کردیم؛ یکی از 
برنامه های ما در طول یک سال انتخاب سه تا روستا 
در غرب جزیره و سه تا روستا در شرق جزیره است 
که این ها را در سال آینده همه ی کارهای بهداشتی 
مثل تجهیز خانه ی بهداشت، آموزشی به طور مثال 
تجهیز مدارس، و عمرانی مثل خیابان کشی، پارک، 
و سایر مسائل فرهنگی و گردشگری مثل موزه 
محلی، اماکن بوم گردی و طبیعت گردی و... را در 
روستاهای هدف انجام بدهیم. وقتی ما همه ی این ها 
را مرتب کنیم آن وقت خیال مان راحت است که 
ما روستایی داریم که همه امکانات را دارد و هیچ 
مشکلی ندارد و خیلی از مسافرینی که می آیند ما با 
خیال راحت می توانیم به اندازه ظرفیت روستا به آن 
سمت گردشگر بفرستیم و بحث روستاهای هدف 

گردشگری را تحقق بخشیم.
پخش جمعیت گردشگر به اقصی نقاط جزیره 
یکی از برنامه های عمده ی ماست تا همه ی جزیره 
از این فرصت ها بهره مند شوند؛ از سوی دیگر خیلی 
از مسافرانی که به جزیره وارد می شوند به جز قشم 
این  با  که  نمی بینند،  را  دیگری  درگهان جای  و 

برنامه ریزی ها، گردشگران از جاهای مختلف جزیره 
بازدید خواهند کرد.

پزشکان ایرانی مقیم آلمان برای ارائه 
خدمات پزشکی به قشم می آیند

برنامه های  چه  درمان  و  بهداشت  در حوزه 
حمایتی از سوی این معاونت در دست اجرا دارید؟
همین الان که ما در حال مصاحبه هستیم، یک 
تیمی از دندان پزشکان خیر در بخش شهاب مستقر 
شده اند و دانش آموزان را به طوررایگان ویزیت و 
درمان می کنند. پزشکان دیگری را هم طبق این روال 
در زمان های مختلف می آوریم تا این نوع کارهای 

عام المنفعه را انجام بدهند. 
طی بررسی هایی که انجام شده تصمیم گرفتیم 
تیمی از پزشکان متخصص ایرانی مقیم آلمان برای 
انجام امور درمانی به قشم بیایند و برای مدتی در 
جزیره مستقر شوند؛ اگر هم توانستیم با آن ها به نتیجه 
برسیم یک مرکز درمانی مجهز خیریه با همکاری 
آن ها تجهیز خواهیم کرد. حالا در ارتباط با مرکز 
ولی  نشده  نهایی  مذاکرات  هنوز  خیریه  درمانی 

حضور آن ها برای کمک قطعی شده است.

ساخت دهکده المپیک در قشم/ منطقه آزاد 
به استقبال جام جهانی 2022 قطر می رود

در ارتباط با مسائل ورزشی چه برنامه های 
دیگری دارید؟

به  آزاد  منطقه  سازمان  در  که  بزرگی  اقدام 
تصویب رسیده، تاسیس دهکده ی المپیک در قشم 
اینکه به زودی بازی های جام  است. با توجه به 
جهانی 2022 در قطر برگزار خواهد شد و جزیره ی 
قشم نزدیک ترین شرایط آب و هوایی به شرایط 
قطر دارد، تیم های خارجی که از یک سال پیش از 
برگزاری مسابقات معمولا دنبال جایی با این شرایط 
آب و هوایی برای تمرینات خود هستند، از این طرح 

سازمان استقبال خواهند کرد. 
این قضیه را ما در حال حاضر مصوب کردیم 
که انجام شود طرح آن هم آماده است که به زودی به 

سازمان منطقه آزاد ارائه می دهیم تا انجام شود.
ارزیابی شما از برگشت هزینه های انجام این 

طرح چگونه است؟
بر  این طرح سریع  در  انجام شده  هزینه های 
می گردد به علت اینکه کسانی که می آیند از این 
خدمات استفاده کنند هزینه های زیادی را صرف 

می کنند تا در کشورهای اطراف بتوانند تمرینات شان 
را انجام دهند، قشم می تواند با هزینه های کم تری این 
کار را انجام دهد، علاوه براینکه هزینه های ساخت 
دهکده بر می گردد از طرفی یک زیرساخت خیلی 
قوی هم برای جزیره پدید می آید که ان شاءالله جزو 
برنامه های مان است که انجام بدهیم؛ با یکی دو تا 
سرمایه گذار هم صحبت کردیم که قرار است تامین 

هزینه بخشی از این طرح را به سرانجام برسانند.

ژئوپارک به شبکه جهانی باز می گردد
از سرنوشت ژئوپارک چه خبری می توانید به 

ما بدهید؟ چرا از لیست جهانی حذف شد؟
در حوزه ژئوپارک، ایراداتی که شبکه جهانی 
ژئوپارک ها از ژئوپارک قشم گرفته بود برطرف شده، 
در خبر حذف ژئوپارک یک جفایی علیه قشم شد و 
در رسانه ها گفتند ژئوپارک کلا حذف شده، در حالی 
که ژئوپارک وجود داشت و هیچ چیزی از بین نرفته 
بود فقط به علت یک سری کارهایی که انجام نشده 
بود، امکان حضور در شبکه جهانی را نداشت؛ یازده 
تا ایراد وارد کرده بودند که حالا ما با حمایت های 

مدیرعامل محترم سازمان منطقه آزاد قشم توانستیم 
آن ایرادات را برطرف کنیم، بازرسان شبکه جهانی 
آمده اند، تایید کرده اند و آن چیزی را که دیدند خیلی 
فراتر از انتظاراتشان بود و عن قریب است که در 
جلسه ی آینده ی یونسکو اعلام شود که قشم به شبکه 
جهانی برگشته است. علاوه بر این، ما توفیقی داشتیم 
که قشم را به عنوان لیدر و راهبر ژئوپارک های شمال 
آفریقا و غرب آسیا معرفی کنند یعنی از این به بعد 
هر کشوری در منطقه بخواهد ژئوپارک ثبت کند 
باید از کانال ما باشد و یک سری تاییدیه ها را از 
اینجا بگیرد. این هم یکی از توفیقات خیلی بزرگی 
است که ما توانستیم در این زمینه دست پیدا کنیم ولی 
آن را تاکنون خبری نکردیم تا ابتدا در اجلاس جهانی 

یونسکو معرفی شود. 
این اجلاس کی برگزار می شود، و کی اعلام 

خواهند کرد؟
خبر برگشت ژئوپارک قشم به شبکه جهانی در 
اجلاس جهانی آینده ی  یونسکو که احتمالا حوالی 
اردی بهشت برگزار خواهد شد رسما اعلام می شود 
و ما می توانیم آن وقت به صورت رسمی اعلام کنیم 
الان هیچ جایی ما به طور رسمی اعلام نکردیم که به 
شبکه جهانی برگشته ایم، منتظر اعلام اجلاس هستیم 
اما اتفاقی که افتاده این است که ژئوپارک قشم به 

شبکه جهانی برگشته است. 

شیب دراز، از نمونه های موفق محیط زیست 
در سازمان ملل

زیست  محیط  فعالیت های  از  ارزیابی  چه 
منطقه آزاد دارید؟

محیط زیست یکی از حوزه های بسیار خوب 
ما در منطقه آزاد است هم اینکه یکی از نیروهای 
دارد  اداره حضور  این  بومی متخصص در راس 
که واقعا یک سر و گردن از  خیلی از متخصصین 
محیط زیست بالاتر است و هم از ابتدا که یکی 
استاد  ایران  زیست  محیط  مطرح  کارشناسان  از 
دره شوری محیط زیست منطقه آزاد را پایه گذاری 
کرده است بنا براین به جرات می توان گفت پایه ی 

محیط زیست قشم را خوب گذاشته اند و در حال 
حاضر نیز مدیریت محیط زیست ما یک مدیریت 

خیلی خوبی است.
لحاظ  از  می دهد  نشان  دربررسی ها  آنچه   
تخریب محیط زیست، قشم به نسبت بقیه ایران 
شرایط بسیار خوبی دارد. ما در بحث شکار غیر 
مجاز و مباحث تخریبی موارد بسیار کمی داریم 
و می توان گفت شرایط خیلی بهتری از سایر نقاط 
کشور داریم. در بحث صنایع، ما  صنایع آلاینده 
نداریم و اگر چیزی هست در پایش های مداوم که 
انجام می شود و اخطارهایی که به آن ها داده می شود 

سریعا برطرف می شود.
بنابر این در این حوزه ما بسیار خوب عمل 
کردیم. محیط زیست ما چندین جایزه بین المللی 
گرفته، یکی از این جوایز برای حفظ لاک پشت های 
پوزه عقابی در شیب دراز بوده است؛ پروژه ی شیب 
نمونه های موفق محیط زیست در  از  دراز یکی 
سازمان ملل مطرح است؛  یک باور بومی و محلی 
وجود داشته که تخم لاک پشت از لحاظ پزشکی 
مفید وسودمند است، پروژه ی شیب دراز نه تنها 

این باور مردم را عوض کرد بلکه همین مردم شدند 
حافظ لاک پشت ها.

در بحث بازسازی ذخایر مرجانی ما پیش قدم 
بوده ایم و کارهای خوبی در این حوزه توانستیم انجام 
بدهیم. در این ارتباط  تشویق نامه ای از سازمان ملل 
گرفتیم و در بحث بازسازی ذخایر مرجانی اعتبارات 

خوبی هم از سازمان ملل دریافت کرده ایم.
در حوزه جنگل ها قشم تنها جایی است که 
شاید به جرات بتوان ابراز کرد که در حوزه سطح 
زیر کشت جنگل ها در ایران، در قشم نه تنها کم 
نشده بلکه با اقدامات و راهکارهایی که از سوی 
انجام شده سطح زیر کشت  سازمان منطقه آزاد 
حرا را افزایش داده است. بنابراین افزایش گستره 
جنگل های حرا در قشم یکی از توفیقات محیط 
زیست منطقه آزاد قشم بوده است. پرسنل محیط 
زیست ما علیرغم اینکه وسایل و تجهیزات دریایی 
و  می روند  کرایه ای  قایق های  با  ندارند  را  لازم 
مباحث دریایی را پوشش می دهند و به طور مستمر 

پایش های مختلفی در حوزه دریایی دارند.
و همین طور در حوزه های جانوری و همچنین 
به  با مراجعات مداوم  انسانی هم  محیط زیست 
صنایعی که آلایندگی دارند، تذکر لازم را می دهند. 
یکی از توفیقات خوبی که ما در محیط زیست 
ماست  محیطی  زیست  ارزیابی  شورای  داشتیم 
که اجرای همه طرح های بزرگ سازمان و بخش 
ارزیابی  شورای  مجوزهای  به  منوط  خصوصی 

محیط زیست است. 

بضاعت شورای ارزیابی محیط زیست قشم 
بیشتر از شورای کشوری است

اعضای شورای ارزیابی محیط زیست چه 
کسانی هستند؟

اعضای شورای ارزیابی محیط زیست ما اساتید 
مطرح کشوری هستند که در این شورا عضویت 

دارند شورای ما نسبت به شورای کشوری چند 
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خیلی از ایرانی ها وقتی عود را می بینند می گویند یک ساز عربی 
است، در صورتی که چنین چیزی نیست. ما اساتید بنام و مطرحی 
مثل محمدرفیع اشعری داریم که امضای آقای اشعری روی عود 

در خیلی از کشورهای عربی شناخته شده است.



عضو بیشتر هم  دارد یعنی بضاعت ما بیشتر از شورای 
ارزیابی کشور است.

شرح وظایف این شورا چیست؟
 کلیه طرح های بزرگ باید در این شورا  ارزیابی شود 
به طوری که کم ترین آلایندگی و آسیب را به محیط زیست 
داشته باشد. یک کار دیگر که ما در این شورا انجام می دهیم 
این است که اثرات تجمیعی این ها را ما بیاییم بررسی کنیم 
بالفرض ما یک واحد پالایشگاه را داریم بررسی می کنیم، 
ممکن است در شرایطی که الان دارد کار می کند آلایندگی 
نداشته باشد، ولی وقتی در یک شهرک صنعتی مثل کاوه ده 
تا پالایشگاه کنار هم قرار می گیرند، اثرات تجمیعی این ده تا 
در کنار هم چه می شود! این را هم  داریم بررسی می کنیم، 
طرحی را آماده کردیم که اثرات تجمیعی صنایعی که یک جا 
جمع می شوند بررسی شود که ان شاءالله آن ها هم مشکلی 

نداشته باشند.

بام قشم باور باستان شناسی دنیا را تغییر داد
و  دستی  صنایع  و  فرهنگی  میراث  حوزه  در 
گردشگری لطفا بفرمایید چطور شد شما به فکر تاسیس 

میراث فرهنگی افتادید؟
ما در قدیم مدیریتی داشتیم تحت عنوان سیاحتی و 
گردشگری، که صنایع دستی با حضور یک کارشناس به 
عنوان زیر مجموعه این مدیریت بود. در ارتباط با میراث 
فرهنگی، به هر که می گفتیم، می گفتند مگر قشم چیزی هم 
دارد! از سویی من خودم علاقه مند این حوزه بودم و به جاهای 
مختلف می رفتم و خودم آثاری را می دیدم، این شد که در 
زمانی که مدیریت آن مجموعه ) سیاحتی و گردشگری( را 
داشتم، در ساختار سازمانی، اداره کل میراث فرهنگی صنایع 
دستی و گردشگری را تاسیس کردیم و اداره میراث به  وجود 
آمد. ساختاری برای میراث تعریف کردیم و یکی از نیروهای 
تحصیل کرده که مقالات و فعالیت های خوبی در این زمینه 

داشت جذب کردیم و کارهای خوبی انجام گرفت.
 دریافتیم که قشم نه تنها پیشینه خیلی قدیمی دارد بلکه 
از خیلی از سکونت گاه های اولیه بشر در ایران هم قدیمی تر 

هست و قدمتش تا 150 هزار سال می رسد. 
چگونه به این یافته ها رسیدید؟

متخصصان ما آثار انسان های نئاندرتال را در بام قشم 
پیدا کردند که تاریخ باستان شناسی دنیا را تقریبا تغییر داد. 

پیش ار آن مگر چه باور باستان شناسی در این زمینه 
وجود داشت؟ 

قبلا گفته می شد انسان های اولیه از آفریقا شروع کردند 
و به سمت اروپا رفتند و از اروپا در دنیا پخش شدند ولی 
با آثاری که از بام قشم به دست آمد، نشان می دهد که 
انسان های اولیه از همان آغاز دو شاخه شدند که یک شاخه 
به اروپا رفتند و یک شاخه دیگر مستقیما به اینجا آمدند و از 
اینجا به نقاط مختلف دنیا پخش شدند. این موضوع یکی از 

نقاط قوت میراث فرهنگی ما بود. 
وضعیت میراث قشم در سایر دوره های باستانی و 

تاریخی چگونه است؟
مادها،  دوره ی  مثل  هم  تاریخی  دوره های  سایر  در 
هخامنشی ها، دوره اشکانیان، دوره ساسانیان و... به آثار 
خیلی خوبی در قشم دست یافتیم. خیلی از تپه های باستانی 
در قشم شناسایی شدند که به علت اینکه ما در حال حاضر 
این امکانات را نداریم که از آن ها حفاظت کنیم، معرفی 
نکردیم؛ چون بلافاصله پای قاچاقچیان عتیقه به این جا باز 

می شود.
دوره های  در  است،  فراوان  هم  اسلام  از  پس  آثار 
مختلف پس از اسلام ما آثار مخلتفی داریم که در جای جای 

جزیره می توانید ببینید تا دوره معاصر. 
چه اقداماتی برای این معرفی و حفظ سایت ها انجام 

شده است؟
در این مدت طرح و کاوش های مختلفی را انجام دادیم 
و بسیاری از سایت ها را به ثبت رساندیم تا دخل و تصرفی 

در آن ها صورت نگیرد.
هر ملتی ریشه در خاکش دارد. هر موقع مردم بدانند 
خاک شان چقدر قدمت دارد ریشه شان قوی تر می شود اگر 
ما بتوانیم به مردم بشناسانیم که شما توی این خاک چندین 
هزار سال قدمت دارید، بی شک در حمیت و اعتقادشان به 

آن سرزمین اثرگذارتر خواهد بود. 
سایت های مختلفی در حوزه میراث فرهنگی قشم 
وجود دارد که خیلی از آن ها را ساماندهی کرده ایم و برخی 
بتوانیم سایت های جدید  تا  در حال ساماندهی هستند 

گردشگری را به وجود بیاوریم.

برندسازی صنایع دستی قشم
به عنوان یکی از زیر مجموعه هایتان لطفا بفرمایید 

در حوزه صنایع دستی قشم چه کارهایی انجام شده؟
صنایع دستی قشم، صنایع دستی متمایزی است؛ به 

نسبت شهرهای بزرگی مثل 
شیراز و اصفهان که صنایع 
قشم  دارند،  بزرگی  دستی 
ارزان قیمتی  دستی  صنایع 
افراد  خاطر  همین  به  دارد، 
می کنند،  استقبال  بیشتری 
مراجعه می کنند و می توانند 
بخرند. در این حوزه خیلی 
مثال؛  طور  به  کارکردیم، 
روی  که  گل دوزی هایی 
پاچه ی شلوار انجام می شود 
و  ایده ها  رنگ ها،  روی 
طرح های مختلف کار شده 
و به سمت کاربردی شدن 
هدایت کرده ایم به طوری که 
کیف های دستی، کیف های 
چیزهای  خیلی  و  موبایل 

دیگر تولید شود. 
در حال حاضر روی برندسازی و بسته بندی صنایع 
دستی قشم کار می کنیم تا با یک بسته بندی مناسب وارد 
بازار شود و با یک برند مشخص بتوانیم بازار دایمی برای 

صنایع قشم به وجود بیاوریم. 
در حوزه گردشگری چه دستاوردی  آزاد  منطقه 

دارد؟
سازمان منطقه آزاد در این حوزه اقدامات خوبی انجام 
داده است. اولین سازمان دولتی که اختیاراتش را به منطقه 
آزاد تفویض کرد سازمان میراث فرهنگی بود. در حال 
حاضر اداره کل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری 
سازمان منطقه آزاد قشم هم عرض یک اداره کل استانی 

است و از اختیارات کامل برخوردار است.
در طول سال تقریبا شش میلیون مسافر وارد جزیره 
می شوند ما دنبال این هستیم، مسافرانی که به هر دلیل اعم 
از کارهای تجاری، اداری، خرید، صنایع و گردشگری وارد 
جزیره می شوند، کلا تبدیل به گردشگر کنیم و چرخه ی 

گردشگری شکل بگیرد.
چه برنامه ها و طرحی در این مورد دارید؟

طرح های مختلفی داریم از جمله افزایش یک میلیون 
مسافر را در دست اقدام داریم که با این طرح در سال آینده 

نهصد هزار ایرانی و صدهزار مسافر خارجی را افزایش بدهیم. 
منطقه آزاد قشم در بحث اقامت گاه های بوم گردی تقریبا 
در ایران شاخص است. ممکن است خیلی از اقامت گاه های 
بوم گردی در شهرها و روستاهای ایران از سال ها قبل کار 
می کنند، ولی قشم روی تعداد و کیفیت حرف برای گفتن 
دارد. ما حدود 60 خانه ی بوم گردی در سطح جزیره ی قشم 
داریم؛ شما اگر به یکی از این خانه ها به طور سرزده هم 
مراجعه کنید چندتا مسافر خارجی را در آن جا می بینید که 
دارند خدمات می گیرند. اسم اقامت گاه آقای امینی در طبل، 
در کتاب »لونلی پلنت« که یک کتاب مرجع گردشگری 
دنیاست آمده است؛ خیلی 
خارجی  توریست های  از 
به  علت  این  به  اروپا  از 
قشم می آیند که چند شب 
در خانه آقای امینی بمانند. 
اقامت گاه بوم گردی در سلخ 
هست که کار اشتراک اتاق 
انجام می دهد یعنی به یک 
خارجی به مدت دو شب در 
سلخ اتاق می دهد و در ازای 
آن به یک ایرانی در خارج 
این  می دهد  اتاق  شب  دو 
کارها به طور سیستماتیک 
دارد  بومی ها  خود  توسط 
وضع  در  و  می شود  انجام 
بوده  اثرگذار  معیشت شان 

است.
ما دنبال این هستیم که اقامت گاه های بوم گردی را 
ستاره دار کنیم و در چارچوب و ضوابط خوبی قرار بگیرند. 

افزایش دو برابری تخت هتل های قشم/تعداد 
تخت ها از مرز هفت هزار گذشت

هتل های قشم در چه وضعیتی است؟
در بحث هتل و هتل آپارتمان ومهمان پذیرها ما نزدیک 
به هفت هزار تا تخت داریم. از ابتدای تاسیس سازمان تا 
قبل از دولت تدبیر و امید تعداد تخت ها 4500 تا بوده، در 
حالی که از ابتدای دولت تدبیر و امید تا الان، همین تعداد 
تخت اضافه شده، یعنی افزایش دو برابری داشتیم؛ که یک 
مقدار به بهره برداری رسیده و بقیه تا پایان سال و ابتدای سال 
جدید کلا به بهره برداری خواهد رسید. در عین حال در 

بحث استانداردسازی هتل ها داریم کار می کنیم. 
چه تعداد آژانس گردشگری در قشم فعالیت می کنند؟

حدود چهل آژانس گردشگری در قشم داریم که روی 
داریم  همچنین  گردشگری  آژانس های  استانداردسازی 
کارمی کنیم تا کل پکیج های خدمات گردشگری منطقه آزاد 
قشم ان شاءالله استاندارد باشد تا مسافرانی که به قشم سفر 

می کنند بیشترین رضایت مندی را داشته باشند. 
در بحث عملکرد ستاد سفر شما به عنوان کسی که 

در هفت سال گذشته و امسال نیز به عنوان مسئول این 
ستاد هستید، چه چالش ها و موانعی پیش رو دارید؟

تمام شهرهای بزرگ توریست پذیر با همه امکانات و 
زیرساخت هایی که دارند، حداکثر به اندازه جمعیت شان 
توریست به آن جا می رود و در ایام نوروز بار مضاعفی از 
نظر زیرساخت ها برای آن ها نخواهد بود. در قشم از 25 
اسفند تا 15 فروردین چندین برابر جمعیت کل جزیره، 

گردشگر وارد قشم می شود.
 ما آمارهای مختلف یک میلیون نفر، ششصدهزار نفر 
داشتیم، به اندازه ای مسافر وارد جزیره می شود که مدیریت 

ستاد، بیشتر به معنای مدیریت بحران است.  
چون در این شرایط با توجه به جزیره بودن قشم، اگر 
بیماری همه گیری به وجود بیاید یا مشکلی به وجود بیاید، 
اگر طوفانی بشود یا هر اتفاق دیگری که بیفتد یک بحران 
به وجود می آید؛ و ما خوش بختانه در این سال ها توانسته ایم 

رضایت اکثریت مسافران را فراهم کنیم.
البته با توجه به بضاعت و زیرساخت هایمان ضعف هایی 
هم وجود داشته است. با توجه به اینکه جمعیت قشم 
جمعیت محدودی است ما مسلما نمی توانیم برای پانزده 
روز کل قشم را سرویس بهداشتی و حمام بسازیم؛ عموما 
مسافرانی که می آیند ممکن است ضعف ها را ببینند ولی ما 

تا سر حد امکان توانسته ایم این ها را رفع کنیم.

هشت کمپ مسافری در قشم به 
بهره برداری  می رسد

در خبرها آمده بود که امسال منطقه آزاد کمپ هایی 
بفرمایید  لطفا  دارد،  برای مسافران در دست ساخت 
ساخت این کمپ ها به کجا رسید؟ آیا مسافران نوروزی 

امسال می توانند از این کمپ ها استفاده کنند؟
هشت تا کمپ امسال از سوی سازمان منطقه آزاد ساخته 

شد که ان شاءالله در نوروز به بهره برداری خواهد رسید.
با وجود این کمپ ها، خیلی از مسافرینی که گوشه 
خیابان ها و حاشیه پیاده روها چادر می زدند را می توانیم 
به سمت کمپ ها هدایت کنیم، هم امنیت خانواده ها تامین 
می شود و هم چهره شهر زشت نمی شود و هم به فضای 

شهری و مبلمان شهری آسیبی نمی رسد.
هر سال بعد از تعطیلات نوروز، هزینه زیادی صرف 
بازسازی مبلمان شهری یا فضای سبزی که در این ایام 
آسیب دیده بود می شد که امسال خوش بختانه با ایجاد 
کمپ ها، مسافران را هدایت می کنیم به سمت کمپ ها 
در جای جای جزیره و نصب چادر در گوشه خیابان ها و 

پیاده روها ممنوع خواهد شد.
امسال خدمات نوروزی ما درمبادی ورودی مثل بندر 
پهل و لافت، بندر شهید ذاکری و فرودگاه متفاوت خواهد 
بود، سعی می کنیم مسافرین اوقات خیلی خوبی در این ایام 

داشته باشند و خاطره ی خیلی خوبی برا ی شان بماند. 
این کمپ ها در کجا واقع شده اند؟ هر هشت کمپ 

که فرمودید آماده ی بهره برداری است؟
نهایی شده، یک سری  کمپ هلر و کمپ سلخ 
کمپ ها 90 درصد پیشرفت کرده که معاونت عمرانی 
قول داده تا پایان سال به ما تحویل بدهد. سایر کمپ ها 
در درگهان و ساحل جنوبی بعد از شهرک آفتاب، سوزا 
و شیب دراز و همچنین خود شهر قشم در ساحل 
این  در  دیگری  طرح  اکوکمپ  دارند.  وجود  شرقی 
زمینه در دست اقدام است که سال آینده آماده می شود 
و به بهره برداری می رسد. در مبادی ورودی هم به مردم 
خبررسانی می شود و آن ها را به سمت کمپ ها هدایت 

خواهیم کرد.
آیا فکر می کنید مردم از کمپ ها استقبال می کنند 
یا همچنان در گوشه ی خیابان ها و پیاده روها مثل سابق 

چادر نصب خواهند کرد؟ 
سعی خواهیم کرد با اطلاع رسانی و فرهنگ سازی و 
مد نظر قرار دادن امنیت و احترام گردشگران، مسافران را به 

سمت کمپ پارک ها هدایت کنیم.
از اینکه وقت تان را در اختیار ما گذاشتید از شما 

تشکر می کنیم.
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طی بررسی هایی که انجام شده 
تصمیم گرفتیم تیمی از پزشکان 

متخصص ایرانی مقیم آلمان 
برای انجام امور درمانی به قشم 
بیایند و برای مدتی در جزیره 
مستقر شوند؛ اگر هم توانستیم با 
آن ها به نتیجه برسیم یک مرکز 
درمانی مجهز خیریه با همکاری 

آن ها تجهیز خواهیم کرد.


